
ga.pouka, to je štirih stopenj ppuka, ki ga 
zasledimo dandanes, izmed katerih pa odgo
varja sodobnim, predpisom strnjeni pouk. 

Proračun za prih. leto je po dolgi debati 
ostal lanski, vodstvo sekcije pa prosimo, naj 
svoje izdatke zniža in opusti vse, kar se opu
stiti da. 

Tov.. V.ranc je podal obširno poročilo o 
delu anketnega odbora ža.nove šolske čitan
ke, tov. Šeško in tov. Petrovič pa o glavni 
skupščini v Sarajevu. ( 

. Na drugem zborovanju 18. januarja t . L 
pa je bila po situacijskem poročilu in prečj
tanju dopisov sprejeta soglasno sledeča reso
lucija: 

»Učiteljsko društvo za Maribor desnj 
breg, je, zbrano na svojem rednem sestanku 
dne 18. januarja 1936. premotrilo energično 
postopanje vodstva centrale JUU ob priliki 
oktobrskega znižanja uradniških plač, Clatv 
stvo soglasno odobrava akcijo za ohranitev 
stanovskih pravic učiteljstva in obžaluje, da 
ni bilo mogoče uspeti v celoti. Z začudenjem 
je vzelo članstvo na znanje afront g. Milo
jevjča, predsednika Zagrebškega učit. dru
štva »Edinstvo« proti predsedniku JUU, tov
Dimniku. Obsojamo tako tovarištvo, in odo
bravamo zahtevo, da se zadeva razčisti pred 
stanovskim razsodiščem. Članstvo društva 
slej ko prej izraža predsedniku tov. Dimniku 
popolno zaupanje, z željo,, da tudi v bodoče 
z vso vnemo zastopa in brani naše stanov
ske pravice.« 

Z ozirom na polemike dnevnega časo
pisja je bila sprejeta naslednja resolucija: 
»Del dnevnega časopisja napada JUU JTT sek
cijo Ljubljana, da ni zaščitilo nekaterih svo
jih članov pri svoječasnih krivičnih preme
stitvah pod prejšnjimi vladami. Oni tovariš] 
in tovarišice, ki so bili člani JUU in so iskali 
zaščite, so isto v polni meri dobili in v mno
gih slučajih z uspehom, a vkljub temu danes 
ne smatra niti eden potrebnim, da bi povedal 
javnosti resnico, koliko je za nje storijo 
JUU — sekcija Ljubljana v onih časih, ko 
jim ie bila pomoč JUU dobrodošla.« 

Izpopolnjeni so bili odseki in sklenjeno, 
da se sres. učit. knjižnica premesti na šolo 
v Studence, kjer bo odslej poslovala. i 

Prihodnje zborovanje bo dne 15. febru
arja t. 1. v Mariboru. 

Stanovska 
organizacija JUU 

Iz Izvršnega odbora 
—iz Ivanu Dimniku, pretsedniku Jugo

slovenskog učiteljskog udruženja — Beograd. 
Sa današnje skupštine učitelja sreza stola
čkog pozdravljamo Tebe i cijeli izvršni od
bor i odajemo Vam priznanje i hvalu na sta
vu u odbrani naših interesa. Uvjeravam Vas 
da čete uvek u takom poduhvatu naiči na po
dršku učiteljstva. — Pretsednik Golubič. 

—iz Pretsedniku Jugoslovenskog učitelj
skog udruženja — Beograd. Učitelji sreza ko
sovomitrovačkog sa svoje sednice pozdrav
ljaju Vas sa željom da u svome plodnom za
početom radu istrajate. — Pretsednik: Dorde 
Božovič. 

■ 

—iz Jugoslovensko učiteljsko udruženje 
sekcija za Drinsku banovinu pismom od 29 
januara izveštava: »Za konkurs za izradu 
nastavnog plana i programa Upravni odbor 
ove sekcije na svojoj sednici od 24. o. m. odo
brio je 1000 (jednu hiljadu) dinara koj.a če se 
svota doznačiti ovih dana.« — Izvršni odbor 
ističe i ovaj primer, zahvaljuje i drugarski 
pozdravlja. 

Iz druStev 
Vabila 

= JUU — Sresko DRUŠTVO MURSKA 
SOBOTA. Seja ženskega odseka se bo vršila 
v nedeljo, 16. febr. t. 1. ob 9. uri dopoldne 
v osnovni šoli v Murski Soboti. Razgovor: 
Učiteljica in stanovska organizacija. — Vse 
tovarišice so iskreno vabljene! 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO MARI

BOR DESNI BREG je zborovalo 23. novem
bra 1935. in 18. januarja 1936. ob udeležbi 
73%. 

Tov. predsednik Petrovič Simon je po
zdravil zborovalce in podal obširno situacij
sko poročilo, nakar je članstvo prešlo na 
uredbo o znižanju prejemkov, ki režejo tako 
globoko v naše življenje, da bomo prisiljeni 
odreči si vsega razen hrane in najpotrebnej
šega oblačila. Tov. predsednik je poudaril 
prizadevanje naše organizacije za ukinitev te 
Uredbe, katera se bo sigurno vsaj omilila na 
znosno mero. 

Sledila je živahna debata o hospitaciji na 
šoli tov. predsednika v Marija Brezju in ki 
je posegla tudi še na poset šole pri Sv. Lov
rencu na Pohorju. Članstvo je soglasno ugo
tovilo, da sta obe šoli na visoki razvojni 
stopnji sodobne pedagogike. Sv. Lovrenc je 
tipičen primer trške šole v lesno  industrij
skem področju, za kar ima posebne zasluge 
tov. Lavrič, šola tov. Petroviča v Brezju pa 
je tip narodne šole v kmečkem okolju drav
skega polja, kar prihaja pri pouku v polni 
meri do izraza. — Pri tej priliki nam je tov. 
Vrane prav nazorno prikazal bistvo predmet
nega, delovnega, koncentričnega in strnjene

Predsednik: 
Petrovič Simon. 

! JUU SRESKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO ZA SREZA ČRNOMELJ IN METLI
KO je zborovalo dne 7. decembra ob 13. uri 
v Črnomlju. Po pozdravu in otvoritvi s strani 
tov. predsednika je podal svoj referat t o v 
Kugler, ki je referiral o temi »Koncentracijski 
pouk s posebnim ozirom na razmere v Beli 
Krajini.Tov. predavatelj nam je podal strnjeno 
učno snov za en teden. Poslušalci so mu bili 
hvaležni za njegov trud in dober namen, sam 
pa je pozval po končanem referatu mlajše to
variše, da si kdo izmed njih sestavi podoben 
referat za prihodnje zborovanje iz lastnega 
šol. okoliša. Po referatu se je razvila krajša, 
a dostojna debata, tekom katere so poudarjali 
mnogi tovarišiice, da skoro vsakdo postopa 
po načelih strnjenega pouka. 

Tov. predsednik je podal nato izčrpno si
tuacijsko poročilo, ki ga je izpopolnjeval s 
čitanjem važnih okrožnic. Ob tej priliki je 
prečital tov. tajnik resolucijo, ki se nanaša na 
»Uredbo« in na razpravljanje o tej uredbi, 
glasi se: 

»Na spontano željo vsega našega članstva 
naprošamo JUU sekcijo za dravsko banovino 
v Ljubljani, da pokrene vse potrebno na me
rodajnih mestih, da se Uredba o znižanju pre
jemkov drž. in samoupravnih uslužbencev, 
objavljena v Sluz. novinah kraljevine Jugosla
vije z dne 19. 9. 35 št. 217/III. 520, ukine! 

Ta uredba je posegla tako globoko v živ
ljenjske interese nameščencev in upokojencev, 
da jim ogroža tudi najskromnejšo eksistenco. 
Ker jemlje nova uredba rodbinsko doklado za 
ženo in zmanjšuje doklado za otroke, zadeva 
posebno težko poročene nameščence, zlasti 
one s številno družino in v nižjih položajih 
— posebno onega na deželi. Podeželski na
meščenec je pri vseh nabavkah vezan izklju
čno na malega trgovca in obrtnika v svojem 
kraju, ki je brezkonkurenčen z ozirom na 
cene in kvaliteto blaga. 

Enako temu so tudi njegovi izdatki v 
svrho samoizobrazbe in duhovne hrane ne
primerno večji od onega v mestu, ki ima vse 
to na razpolago po raznih čitalnicah in knjiž
nicah. 

Uredba je močno razburila članstvo, ki 
z zaskrbljenjem gleda v svojo in svoje druži
ne bodočnost. Solidariziramo se z vsemi ukre
pi, ki jih bo podvzela naša centralna uprava, 
kakor tudi uprava sekcije Ljubljana na po
budo in spontano željo vsega članstva. Cen
tralni upravi JUU v Beogradu in sekcijski 
upravi JUU v Ljubljani izrekamo soglasno 
zaupnico, ker smo prepričani, da so s svojim 
dosedanjim delom najtočneje izvršili odredbe 
naših pravil, potrjenih po resornem ministru, 
ki služijo procvitu šolstva, napredku naroda 
in države.« 

Zborovalci so sprejeli gornjo resolucijo 
soglasno, dostavljena pa je bila min. prosvete 
17. okt. 1. 1. Učiteljstvo je bilo seznanjeno z 
vsemi važnimi okrožnicami in z delom od
bora. 

Živa debata pa se je vnela ob poročilu 
tov. blagajnika radi tega, ker so bili vsi dolž
niki izročeni odvetniku v iztirjanje. Ta po
stopek ni delo tov. blagajnika, temveč je to 
sklep odborove seje od meseca junija; vendar 
pa je odbor zadržal izvršitev tega sklepa celih 
šest mesecev v dobri nadi, da bodo dolžniki 
izvršili svojo dolžnost; ker tega oni niso iz
vršili, moral je izvajati svoj sklep pač odbor 
—tore j tu brez zamere! Pomislite vendar to
variši(ice), da znaša ta dolg članstva napram 
društvu 9200 Din (devettisočdvesto dinarjev) 
in kako naj vendar društvo izpolni svoje ob
veze napram sekciji? 

Tajnik: 
Šeško Ivan. 



Pri nadaljnjem poročilu, ki ga je podal 
tov. predsednik, je učiteljstvo posebno raz
buril izpad tov. Milojeviča proti tov. Ivanu 
Dimniku, vsled česar so zborovalci sprejeli 
tole resolucijo: 

»Učiteljstvo, združeno v JUU društva za 
sreza Črnomelj in Metlika najenergičneje ob
soja izpad tov. Milojeviča, preds. društva »Je
dinstvo« Zagreb, proti tov. Dimniku Ivanu, 
predsedniku JUU. Tov. Milojevič zahteva, 
da se izroči tov. Dimnik častnemu razsodišču 
radi njegovega dela v dobro našega stanu češ, 
da je imenovani zakrivil protidržavno deja
nje. Ker mi ne smatramo dela tov. Dimnika 
za proti zakonito, zahtevamo od I. O., da sta
vi tov. Milojeviča radi klevete in blatenja na
šega najvišjega predstavnika pred častno raz
sodišče naše organizacije, ki naj ga najstrožje 
kaznuje!« 
Ljubic, s. r., preds. Vilfan, s. r., tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO SLOVEN
SKA BISTRICA je imelo drugo zborovanje 
14. decembra v SI. Bistrici ob 60% udeležbi, 
zvezano z občnim zborom in predavanjem tov. 
Metlike. 

Po počastitvi spomina v novembru umr
lega tov. Jožeta Rajnerja (bivšega predsedni
ka), je predsednik od uvodnih formalnostih 
prešel na situacijsko poročilo, ki je navzoče 
seznanilo z najaktualnejšimi zadevami stanu. 
Zlasti je bila poudarjena mizerna materialna 
plat tovarišev, predvsem onih s številnimi 
družinami, ki jim tudi zadnja retuša ni bi
stveno olajšala položaja. 

Poleg obširne spomenice, poslane odlo
čujočim krogom, je bilo prečitanih še mnogo 
važnih dopisov, med drugim glede spremem
be draginjskih razredov, namestitev, preme
stitev in upokojitev ter je bilo govora o fa
moznem § 71 uradniškega zak., ki preprečuje 
učiteljstvu tako potrebno stalnost itd. 

Enodušno je bil zavrnjen napad na pri
znani mladinski list »Naš rod«. Prav tako je 
učiteljstvo obsodilo neosnovani izpad pred
sednika zagrebškega učit. društva »Edinstva« 
na tov. I. Dimnika, katerega nesebično delo je 
znano (zbor mu je izrazil popolno zaupanje), 
in izreklo obsodbo na pavšalne napade na 
stan, ki se v zadnjih časih češče pojavljajo. 

Sledil je občni zbor. Tajnik poroča: V 
okrožju je 13 šol, učiteljstva je 69, včlanjenega 
63 (91%). Malenkostna diferenca je pre
hodnega značaja. Zborovanj s predavanji je 
bilo 5. Članarina 150 Din (80 Din), ostane, a 
naj se točneje plačuje. Zbor je proti ukinitvi 
in okrnitvi »Popotnika«, pač pa za ukinitev 
prispevka za pevski zbor ter. da naj se »Uči
teljski tovariš« preosnuje v štirinajstdnevnik. 
Skrbno in točno je bilo blagajniško poročilo 
tovarišice Rismalove. 

»Risanje kot osnova učnim predmetom 
osnovne šole«, je bil tema sledečega predava
nja tov. Metlike. (Tovariš je v sličnem že svo
ječasno razpravljal o »Popotniku«). Način po
uka potom risanja s katerim je tovariš ope
riral najprej v elementarnem razredu, skuša 
razširiti tudi na ostale razrede osnovne šole. 
Svoja teoretična izvajanja bo podprl s prak
tičnim nastopom v svojem razredu na enem 
prihodnjih zborovanj. Zaželjena sledeča raz
prava naj bi pokazala dobre in slabe strani 
tega načina pouka, pri katerem zadobi ab
straktna beseda gotove oblike, ki posredujejo 
med učenčevo duševnostjo in učno snovjo, 
ki se na tej osnovi pridobi igraje. Za svoja 
izvajanja in prizadevanja je žel predavatelj 
zahvalo in priznanje. 

Čas in kraj prihodnjega zborovanja bo 
javljen pravočasno. 
Tajnik Miloš, predsednik. Kovic Iv., tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO GOR
NJI GRAD je zborovalo 14. decembra 1935. 
na Rečici ob Savinji. Radi slabega vremena 
in neugodnih prometnih zvez se je udeležilo 
zborovanja le 26 članov (ic) t. j . 52%. 

Po uvodnih formalnostih je tov. pred
sednik še posebno pozdravil tajnika naše 
sekcije JUU tov. Metoda Kumelja. 

Po tem je prečital predsednik izjavo tov. 
obeh Hudalesovih in Zakrajškove, ki so ja
vili svoj izstop iz JUU. Tovariš predsednik 
je predlagal, naj se izvoli nov tajnik. Član
stvo pa se je izreklo za predlog, da naj dasta 
tov. predsednik in tovariš Kumelj pojasnila; 
prvi o svojem zadržanju, drugi pa o posto
panju sekcije v pogledu dela sekcije za uki
nitev uredbe o znižanju prejemkov, zlasti pa 
z ozirom na okrožnico št. 1130/3536. Tov. 

predsednik je obrazložil svoj osebni položaj 
in podal nato demisijo kot predsednik. — 
Tov. Kumelj je podprl predsednikova izvaja
nja in opravičljivo prikazal tudi zadržanje 
tov. predsednika. 

Velika večina članstva je na ta izvajanja 
izrekla tov. predsedniku zaupnico in se s 
tem postavila na stališče tov. Kumelja, ki je 
tudi zavrnil vesti o tov. Dimniku, da ni bil 
v tej dobi pri izvajanju sklepov v vsem soli
daren s članstvom. Tajnik sekcije je prikazal 
ozadje in namen teh vesti. 

Nato je tov. Kumelj podrobno orisal raz
voj dogokov vse od leta 1931. Takrat se je 
namreč celoten organiz. položaj močno izpre
menil. Orisal je prizadevanje vodstva JUU, 
da bi se ukinila uredba o znižanju draginj
skih in rodbinskih doklad in o težkočab in 
neumevanju, na katere je pri tem naletelo. 
Z delom se ni prenehalo, ampak se nadaljuje. 

Po izčrpnem poročilu in pojasnilu o ce
lotni akciji in trenutnem stanju stvari je pre
šel tov. Kumelj k pojasnjevanju raznih vpra
šanj. O zadolžitvi članov, o izpremembi vi
šine članarine v posameznih sreskih društvih, 
o upinitvi »Popotnika«, okrnitvi »Učit. tova
riša«, o Učit. pevskem zboru in učit. nara
ščaju. Dotaknil se je novih drag. razredov, 
glede katerih je več predlogov. Vsak slučaj, 
s katerim se je napadlo učiteljstvo in šola, 
je takoj javiti sekciji. Nizkotna ovadba na 
»Naš rod« ni imela uspeha, kot ga je priča
koval anonimni ovaditelj, nasprotno je po
skočilo število naročnikov za 2500. 

Žalostno poglavje tvorijo učiteljske pre
mestitve. A naižalostneje pri tem je to, da 
imajo v največjih primerih glavno besedo po
edine osebe. 

Napad Milojeviča na predsednika JUU, 
tov. Dimnika, članstvo odločno obsoja, 
in sprejme enoglasno tale sklep: Sresko učit. 
društvo Gornji grad odločno obsoja neosno
vane napade predsednika zagrebške sekcije, 
tov, Milojeviča na predsednika JUU, tova
riša Dimnika, in se priključuje zahtevi osta
lih sreskih društev, da je freba razčistiti za
devo pred stanovskim razsodiščem. 

Nazadnje je še navedel tovariš Kumelj 
predloge, ki jih je poslalo JUU v Beograd, 
ki bi se jih naj sprejelo v finančni zakon za 
upr. leto 1936./37. 

Temeljito poročilo tov. Kumelja je tra
jalo dve uri, nagrajeno z ogromnim aplav
zom. 

Članstvo je nato preklicalo svoječasni 
sklep o znižanju članarine. Odklonilo je de
misijo tov. predsednika. Tov. Spindler pa je 
prevzel tajništvo. 

Predavanje o mladinskem skrbstvu je 
moralo odpasti, ker je bil predavatelj zadr
žan. 

Sestava predlogov za nove čitanke se 
prepusti šol. nadzorniku, tov. J. Korbanu. 
Po svoji uvidevnosti si naj pritegne sode
lovalce. 

Bilo bi želeti: Na zborovanju bolj zbra
nih misli! 

Predsednik: 
A. Rozman. 

Tajnik: 
Dušan Spindler, 1. r. 


